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Zápis z jednání pracovní skupiny komunitního plánování 

DĚTI, MLÁDEŽ A RODINA 

konaného dne 13. 6. 2023, CAS Anenská 2477, 9,00 – 11,00 hodin 

 

 

Přítomni: dle prezenční listiny  

Hosté: M. Kocur MŠ Beruška, Centrum sociálních služeb Ostrava M. Bartáková a H. 

Schwarz 

 

 

Program: 

1. Akční plány roku 2023 – dosavadní zhodnocení 

2. Akce z odboru školství k prezentaci služeb 

3. Vyhodnocení propagace sociálních služeb 

4. Aktuální informace ze služeb – „kolečko“ 

5. Diskuze, volba a hlasování o nové vedoucí skupiny DMR 

 

 

Průběh jednání: 

Přivítání členů a hostů skupiny a zahájení jednání pracovní skupiny. 

 

 

1. Akční plány roku 2023 – dosavadní zhodnocení (host p. Martin Kocur – ředitel 

MŠ Beruška) 

Akční plán č. 1: Zjišťování obsahu tématu k primární prevenci. 

 VS nyní do 16. 6. 2023 čeká na data z dotazníků od školek, škol, dětských skupin a rovněž 

od organizací poskytující primární prevenci. Dosud je celkově 9 odpovědí. Výstupy budou předány 

také OSS k dalšímu využití při plánování své činnosti v oblasti primární prevence a pro zvážení 

dotačních možností a podporovaných oblastí.  

 Vstup pana Kocura: ten hovořil o tom, že ve školce preferují partnerský přístup, který naplňují tak, 

že spolupracují s rodiči, když má dítě delší „výkyv“ oproti normálnímu dění. U dětí se zaměřují nejen 

na kognitivní a percepční schopnosti, ale také na to, jak se dítě cítí, jaký je jeho sociální a emoční 

stav. Má zkušenost s tím, že spolupráce s rodiči se daří proto, že je rodič školkou přijímán a je aktivní 

součástí výchovy ve školce. Ve školce se nesetkávají s „rizikovým chováním“ jako je záškoláctví apod. 

Zaměřují se u dětí na hodnoty, jako jsou zdravý život, přijetí zodpovědnosti a pochopení pravidel a 

pak také na seberozvoj dětí. Uvedl, že díky asistentům pedagogů je ve třídě větší počet 

pedagogického personálu, a tak se daří věnovat dětem větší pozornost. Pedagog navíc ve třídě je 

vždy velkým přínosem.  

 Pokud skupina měla dotazy na potřeby v souvislosti s primární prevenci, pak sdělil, že jde hlavně 

o to vzdělávat pedagogy, kteří se vzdělávat chtějí, kdy jim chybí osvěta (a příklady dobré praxe) 

o některých tématech, a proto školka pracuje adresně s možnými školeními a besedami na které 

zaměstnanci školky chodí. Školce se daří najít na to i finance a dlouhodobě tuto činnost plánuje, 

aby umožnila zvýšit vzdělání pracovníků.  

 Když mluvil zcela konkrétně o tom, že pozorují na dítěti změnu chování něco jiného, co by rádi 

probrali s rodiči, pak iniciují schůzku s rodiči a otevřeně hovoří o propadu vývoje dítěte. Uvedl, že je 

to náročné na energii pedagogů a je důležité tedy dodržovat i psychohygienu. 

 Kdyby měl možnost něco změnit, byl by rád za poptávku/dotazník do školek a škol 

o nabídce/tématech školení pro pedagogy. Nabídka vzdělávání je sice veliká, ocenil by však témata 
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jako: situace ohroženého dítěte, dítě s traumatem apod. Doporučil také náš dotazník poslat ještě 

přes odbor školství MMFM, aby byly více vyplňovány, prodloužení času vyplnění do září se rovněž 

jeví jako vhodné s ohledem na konec školního roku. 

Výstupy: VS domluví možnost zaslání dotazníku přes odbor školství; termín vyplnění bude 

prodloužen 

 

Akční plán č. 2: Zjišťování obsahu tématu k odbornému (multidisciplinárnímu) týmu odborné péče, 

a to pro biologické rodiny (rodiče) odebraných dětí, a tam kde to hrozí.  

 Aktuální stav je takový, že dneska skupina široce rozebírá, zda je schopna a případně co v tomto 

plánu udělat. Už bylo zmíněno, že téma je široké, v posledních měsících se služby potkávají s velmi 

mladými matkami a také matkami drogově závislými, které selhávají ve svých rodičovských 

schopnostech, také proto, že je během života nenabyly (příklad z Ostravy – téma bylo řešeno 

rozšířením SAS o adiktologické činnosti).  

 Opět zaznívá, že je třeba, aby se jednalo rychle, ideálně do 3 měsíců, kdy by se snad z OSPODu dalo 

zachytit, kde se takto dítě odebírá a takové matky by mohly dobrovolně vstoupit do programu, 

který by řešil 3 základní situace: dítě odchází z rodiny, přichází do rodiny po odebrání a v neposlední 

řadě, když dítě přechází ze ZDVOPu do Dětského domova. 

 Paní Kučná hovořila o materiálu, který můžeme ve skupině sdílet a jedná se o postup/návod, 

co je možné v dané situaci dělat. Také mluvila o možné budoucí aktivitě, kdy by pěstouni 

na přechodnou dobu mohli docházet do domácností dočasně svěřených dětí do pěstounské péče a 

věnovat se podpůrně těmto rodičům. 

 Dnes se tedy toto téma spíše zformulovalo do: POMOCI BIOLOGICKÝM RODIČŮM, KTERÝM JSOU 

ODEBÍRÁNY DĚTI. 

 Členové a členky také hovoří o jisté ambivalenci takových klientek, které pak na doporučení OSPODu 

mají vyhledat určité služby (někdy i více služeb a je to dost zátěž) k sanaci rodinné situace, kdy rodiče 

jsou v odporu a je to i o práci s motivací. 

 Bylo sděleno, že skutečně počty odebíraných dětí rostou a pokud je možno ještě do připravované 

Koncepce rodinné politiky včlenit bod o pomoci těmto rodičům, bylo by to aktuálně velmi potřebné. 

Členové skupiny ještě dostanou tuto Koncepci ke komentování a doplnění během června 

nebo července. 

Výstupy: přeposlání materiálů s postupem Minimálního negativních dopadů na dítě při změně 

výchovného prostředí  

 

 

2. Akce z odboru školství k prezentaci služeb 

 Odbor ŠKMaT informoval všechny členy skupiny skrze VS o možnosti vystoupení, a tedy prezentace 

sociálních služeb na této akci. Jedná se o zahajovací poradu ředitelů obce III. k novému školnímu 

roku, která se bude konat ve středu 23. 8. 2023 od 9:00 hodin ve velké zasedací síni MMFM, 

Radniční 1148. 

 U VS se do 23. 6. 2023 nashromáždí tyto informace a hromadně budou předány odboru školství.  

Výstupy: Všichni členové a členky, kteří chtějí mít vstup na poradě zašlou do 23. 6. 2023 na email 

damkova@cnnfm.cz časové rozmezí, které potřebují ke svému příspěvku a co bude jeho obsahem, 

aby toto mohlo být přepsáno do Programu jednání a bylo to stručné a srozumitelné. 

 

 

3. Vyhodnocení propagace sociálních služeb 

 VS poptává dnes informace ke společnému cíli v 5. SPRSS a to zajištění propagace sociálních služeb 

ze strany SMFM. Ve Zpravodaji 5/2023 vyšla celá tematická strana k seniorům. Většina přítomných 

mailto:damkova@cnnfm.cz
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uvedla, že příspěvky a články neposílají, což se dá také interpretovat tak, že jejich zájem poklesl, 

když se dlouhodobě tato forma propagace ve Zpravodaji nedaří. 

 Zde je dále výčet propagace od 17. 3. 2023 do 13. 6. 2023: 

 
 

 Aktuálně se články do Zpravodaje aktivně nesbírají, ale pokud by někdo chtěl článek nebo příspěvek 

do Zpravodaje poslat, může a to k rukám paní Slívové, která dále věc předá redakční radě 

Zpravodaje.  

 

 

4. Aktuální informace ze služeb – „kolečko“  

 

Renarkon – paní Šedovičová uvedla, že je aktuálně méně výměn setů, mají nové terénní auto a 

dojíždějí i na Olešnou, kde se použité sety občas objevují; daří se nyní nově, že klienti sami se hlásí 

do komunity k léčení. 

 

OSPOD – paní Stopková mluvila o své návštěvě v SVP v Třinci a o přítomnosti pracovnice na letních 

festivalech kvůli mladistvým pod vlivem návykových látek; hovořila také o projektu edukace, 

sdíleného rodičovství, mediace a terapie pod organizací Repette, která spolupracuje s místním 

Okresním soudem. Projekt je na 3 roky do února 2026 http://www.repette.cz/. 

Přinesla informaci o krizovém bytě, který poskytla společnost Heimstaden, který hned v prvním dni 

využila klientka OSPODu. Byt je možné využít 3 měsíce a případně tuto dobu jednou prodloužit 

Podmínkou užívání bytu je spolupráce se sociální pracovnicí Armády spásy. Během setkání byla 

informace doplněna o částku nájmu, která je 14.000,-Kč a užívání bytu je spojeno také s měsíční 

kaucí 14.000,-Kč. 

 

Charita Nezbeda – paní Juřicová hovořila o běžném provozu v klubovnách v průběhu prázdnin 

v čase 9-15 hodin. Opět budou s SVČ Klíč dělat akci Prázdniny ve městě a za podpory Nadace 

Dobré vůle získali finance i na aktivity mimo klubovny. Každý měsíc rovněž bude nějaké preventivní 

téma. Pracovnice se pak v průběhu roku budou dále vzdělávat v aktuálních tématech.   

 

Charita Pramínek – zástupkyně služby paní Niesnerová hovořila o tom, že od 1. 7. 2023 nastupuje 

nová vedoucí služby paní Branná. Aktuálně zavádějí v Pramínku o novou metodu „Rodina hrou“, 

http://www.repette.cz/
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která je zaměřena na rozvoj vztahu mezi rodičem a dítětem. Dne 22. 6. 2023 mají akci na vítání 

prázdnin a nově jsou i na Instagramu.  

 

SD TK Exit – pan Horák uvedl, že v komunitě jsou po rekonstrukci střechy. Dále hovořil o tom, 

že stále mají v komunitě až 2/3 klientů z Čech, což je dáno, že zde v Moravskoslezském, Zlínském 

a Olomouckém kraji chybí podpůrné ambulantní služby. Intenzivně pracují s rodinou, což 

vzdálenost stěžuje. Aktuálně mají 7 klientů z 12 možných.  

 

Spolu pro rodinu – paní Kučná informovala o stále běžící hlavní činnosti NRP. Program KOMPAS 

skončil před pár dny a zhodnotila, že se sešla dobrá skupina. Uvedla také, že končí pro vyčerpání 

financí projekt pro Rodiče v rozchodu a rozpadu a po 3 letech běhu se potvrdilo, že si služba 

vybudovala svou historii a aktuálně chtějí s MMFM jednat o dalším pokračování tohoto projektu, 

kde pracují s rodiči individuálně.  

 

SMFM odbor sociálních služeb, odd. soc. prevence – paní Oboda informovala o asistentovi prevence 

kriminality v sociálně vyloučené lokalitě, jehož pozice byla obnovena a snad bude ještě zaveden 

druhý asistent. V komunitním centru jsou pravidelně 3 dny v týdnu. Dále pak mluvila o velkém 

množství odebíraných dětí v lokalitě. Bylo zmíněno, že je v lokalitě 12 volných městských bytů a 

není známo, proč nejsou volné k ubytování, byť za podmínky, že by si je nájemníci sami opravili. 

Někde rodiny žijí i ve třech generacích v malých bytech. Paní Večeřová ještě přidala informaci o 

akci ve Faunaparku, kterou dělali společně se službami Rebel a U-kryt pro děti a do budoucna 

budou pořádat i další akce.   

 

U-kryt – pan Dubčák krátce sdělil, že také během prázdnin v klubu probíhají akce a budou více 

v terénu 

 

RMP – paní Jurková sdělila, že v odborném sociálním poradenství je aktuálně čekací doba 

asi 4 týdny (ale v dopoledních termínech je možno i dříve) a v tématu NRP jedou podle plánu. 

Připravují další akce a besedy k rozšíření tématu NRP a na příští skupině možná již přijde nový 

zástupce ze služby, kdy paní Jurková k 31. 12. ve službě končí.  

 

SD SAS – paní Švandová hovořila o změně vedoucí služby, kdy nová pracovnice nastupuje 1. 7. 

2023 a potvrdila, že i u nich ve službě se objevují mladé matky a matky s drogovou závislostí a 

kapacitu mají aktuálně naplněnou. Přes léto mají 2 výlety, na začátku a na konci prázdnin, stejně 

jako letní pobytový tábor. 

 

ONŽ – paní Hrušková sdělila, že jsou nyní v poradně v počtu 2,5 sociální pracovnice, čekací doba 

je zhruba 1-2 týdny a realizuje se více a více přednášek na školách.  

 

Modrý Kříž – pan Bista hovořil o krátkém období v posledních měsících, kdy najednou vůbec neměli 

pořadník a nyní je opět pořadník plný (klienty však mohou předat do jiných poboček MK a případně 

do služby Renarkon). Ve službě je nyní více dětí a mladistvých, kteří rizikově užívají. Běží stále ještě 

projekt „Zkus to s námi“, kde je počet klientů 2 až 5. Také se přidal k faktu, že u nich ve službě 

také evidují mladé matky s problémy s návykovými látkami.  

 

Renarkon – pan Walach uvedl, že mají nárůst klientek z OSPODu, kde se řeší závislosti a práce 

s nimi je komplikovaná (motivace, doporučení OSPOD…). Nově také školí právě metodiky 

v tématech závislostí.  
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CNN – VS informovala o možnosti vzdělávání skrze MPSV, které hradí 82-100% nákladů na 

vzdělávání: https://www.mpsv.cz/web/cz/jsem-v-kurzu  

 

CSS – představení hostů z Centra sociálních služeb v Ostravě, paní Schwarz a paní Bartáková, 

které představily služby Rodinné poradny, projektu Nechme dětem dětství, Krizovém centru pro 

rodinu s dětmi. V centru se snaží zajistit psychologickou pomoc, která je pro děti špatně 

dosažitelná, a to navíc i ideálně bez čekací nebo minimální čekací doby. Je možné pracovat 

i v terénu. Také hovořily o sekundární prevenci, kdy mohou být k ruce kurátorům, a to i ve FM 

od 1. 7. 2023 na Antonínově náměstí. Skupina byla informována o 3. konferenci na téma Domácí 

násilí v opatrovnických sporech a informace o CSS i Konferenci budou zaslány emailem společně 

se Zápisem. 

 

 

5. Diskuze, volba a hlasování o nové vedoucí skupiny DMR 

 VS ke dni 31. 7. 2023 končí v CNN a je třeba předat DMR novému VS a zajistit jmenování 

v orgánech města Frýdku-Místku. VS se tedy dotazovala ve skupině, kdo by měl zájem a z diskuze 

vyplynula možnost předat vedení skupiny panu Horákovi z TK Exit, který se svým zvolením 

souhlasil.  

 Skupina následně hlasovala aklamací ruky a pro bylo 12 přítomných členů skupiny (5 členů bylo 

nepřítomných a omluvených). 

 

 

 

Ukončení setkání a rozloučení 

Setkání bylo po zhruba dvou a půl hodinách ukončeno a další osobní jednání skupiny DMR bude 

dne 21. 9. 2023 od 9,00 hodin v Centru aktivních seniorů (poslední setkání je 30. 11. 2023). 

 

 

 

 

Zapsala: Martina Damková  

Korekce: Petra Křibík Dominíková 

 

Distribuce: emailem 

https://www.mpsv.cz/web/cz/jsem-v-kurzu

